
SABADELLENCS
Semblança:

Engracio Torrdla Suñé
Directora del Museu d flrt de Sabadell

29
113

Pere Font i Grasa

Es un dimecres de juny; segon dia estiuenc. El mercuri ha pujat fins els 30 graus. 
No hi ha qui aguanti a la porta del Museu d’Art de Sabadell (MAS). Ens obren la 
corredora de vidre. A l’lntehor de la Casa-Fábrica Turull la temperatura fresca col- 
peja el eos suat; l’esternut és inevitable. Ens rep l’Engrácia Torrella i Suñé, direc
tora del MAS des de fa poc més o menys sis anys. L’acompanyem fins el soterra- 
ni, a la biblioteca, on regne una temperatura natural agradable que ens ailla de 
l’extrema radicalitat del sol tropical i de l’impacte deis aparells d’aire polar.

En la mitja penombra comença el diàleg; una xerrada ràpida, densa, concreta, 
que traspua un profund coneixement professional, adobat pels molts anys de 
coMaboració amb el MAS. Abans d’entrar en matèria, anotem les dades més 
importants del curriculum: Llicenciada en História de l’Art per la UAB. Es va espe- 
cialitzar en Museologia mitjançant un master de dos anys. En acabar, La Caixa li 
concedeix una beca de training a la Fundado Getty, de Los Angeles. Una expe- 
rièneia definitiva que li marca els nous camins per on s’ha de moure el nou con- 
cepte museistic. Ella diu que fou corn una: “Aleñada d'aire frese. Un impacte bru
tal per entendre la aestió de les entitats culturáis dins un concepta de Professio
nalität”. Encetem el diàleg:

Com va ser la teva incorporació al MAS?
Sóc del Museu d ’Art de Sabadell de tota la vida. Hi astio vinculada des de molt 

jovenete quant començava la carrera a Bellaterra. Érem un grup d ’estudiants que 
col-laborarem a portar endavant la programació de l’Espai 83. Fou força divertit 
aquell treball que va durar uns deu anys, amb set o vuit exposicions per tempo
rada. Això ens permeté entrar en contacte amb eis artistes i eis creadors d ’aquell 
moment, penetrara la sancta sanctorum dels seus tellers. En resum, un aprenen- 
tatge impagable; maco, divertit a l ’hora de muntar exposicions sense un duro. 
D’aquella època en som molts els que hem pogut continuar professionalment a 
diversos museus i entitats; com ara La Caixa, MACBA, Generalität i diverses fun- 
dacions. Recordo alguns noms: Montse Corominas, Salut Pardellans, Anna 
Borrell, Silvia Durán, Silvia Sauquet... i també Jordi Pedrosa, company nostre en 
aquests moments al MAS. En el meu cas, sóc treballadora del MAS des d ’alesho- 
res i directora des de fa sis anys. Corn sol dir-se, i en el meu cas es aixi, he 
començat des de baix fins arribar a ser-ne tècnica superior i com a Directora, 
càrrec de confiança désignât per l ’Ajuntament. Durant aquests anys el MAS ha 
canviat molt. S’ha normalitzat la gestió professional. El pressupost ha augmentât. 
Tot plegat ha anat en paral-lel a la modernització i posta al dia de la resta de 
museus del pais. Personalment diria que jo també he crescut professionalment en 
la mesura que el MAS s’anava situant dins del nivell que li pertoca, com un dels 
millers museus locals de Catalunya.

Els sabadellencs, son conscients de la vàlua artística i del recorregut com a 
diseurs pedagogie del MAS ?

Jo creo honradament que no en són suficientment conscients... M’afanyo, però, 
a matisar-ho. Creo que el públic dins el món de Tart és minoritari, i Sabadell no és 
una excepció. Les masses opten per altres ofertes culturáis de consum ràpid. En 
aquest sentit els museus no els podem entendre com un objecte mediàtic. Dins
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d ’aquestes prioritats de la immensa 
majoria de ciutadans, resulta dificul- 
tós acostar Toferta, fer-la desitjable. El 
nostre propòsit és arribar a ser un 
referent cultural. El MAS és un museu 
locai important que dins del món dels 
museus locals és una referència tant 
per les seves exposicions, com per la 
programació i les publicacions. La 
gent que volta per Catalunya i visita 
museus ho sap... I potser se sap poc 
a Sabadell. Caldria, i aquesta és la 
nostra obligació, anaracostumanta la 
gent per tal que agafi Thàbit de pene
trar a la Casa Turull. No dono la culpa 
a ningù. La nostra societat és el
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monôleg contra el quai llultar dia rera 
dia per augmentar els hàbits culturáis. 
Nosaltres pretenem fer una programa- 
ció anual que abasti tots els concep- 
tes artlstlcs I eis màxim de gustos del 
públlc en general; si el pùbllc no acu- 
delx perqué no II agrada, és mlllor que 
ens ho diguin mitjançant la crítica for
mal. En tot cas m’atreveixo a demanar 
un mlllor reconeixement per les coses 
de vàlua que tenim a casa; I el MAS és 
un excel-lent valor.

L’eterna pregunta: El museu és un 
magatzem de quadres o un element 
cultural viu ?

És el que solen dir-me: Qué hi fas al 
Museu si ja esté tôt fet ?. A veure, que 
quedl ciar que un museu és en si 
mateix un magatzem de quadres, un 
magatzem d ’obres d ’art. Per afegir a 
continuado que un museu és una enti- 
tat que te corn obllgaciô tenir una 
col-lecció; un museu sense cohiecció 
que el defineixi no existeix corn a tal. 
Un museu ha de vetllar per tenir un 
patrimoni. Nosaltres som un museu 
local I hem de procurar adquirir, guar
dar, restaurar aquest patrimoni artistic 
nostre. Perqué de la mateixa manera 
que fa cent anys ho feren gent com en 
Vila Cinca i d ’altres... esperem que d ’a- 
quí a un segle aigú pugui parlar d ’en 
Ramiro Fernández i de l ’Agustí Puig. 
Per tant nosaltres hem de ser un 
magatzem. Reivindico aquesta fundó 
perqué és la nostra obligació i una 
tasca que obliga a moites hores de tre- 
ball. Tenim més de deu mil peces. 
Tenir-les al dia ben catalogadas, ben 
fotografiadas, ben estudiadas, és una 
faina dura que no es coneix des de 
fora.... Reivindico també aquesta faina 
de treball intern. No oblidem, a més, 
com a diari mantenim contactes amb 
estudiosos que porten a terme diver
ses recerques. Totes aquests tasques, 
i d ’altres, les fem nosaltres. Per tant, 
aquí al MAS no esté tot fet. Ampliant la 
resposta a la teva pregunta, afegiria 
que no podem oblidar en un ámbit més 
general que hi ha una altre variad de 
museus, moites tendéncies: els que no 
disposen de col-lecció, els museus 
oberts, etc....

A més el museu ha de ser moites 
d ’altres coses: en definitiva un centre

cultural, amb una programació d ’activitats i exposicions, que cal que s ’aprofiti de 
totes les tecnologies i politiques de difusió del nostre temps i d ’altres mons que 
no són el nostre propi. Per tot plegat, trebaliem intensament perqué el MAS siguí 
viu i pugui dir en propietat que pertany al segle XXI...

La columna vertebral del MAS continua essent la col-lecció fundacional, la 
deis academicistes ?

No. No, rotundament. En tot cas és la columna vertebral que te una explicació 
sobre Texisténcia del Museu. Sense tota la gent que per primera vegada va tenir 
consciéncia de que Sabadell havia de tenir un Museu, aquest no existiría. Sense 
els sabadellencs que van comengar a buscar i a convéncer families per tal que 
donessin col-leccions, res no hagués estât possible. Gràcies a aquells pioners de 
fa un segle en rera ara podem, explicar la nostra h istòria de Tart locai. El MAS s’ha 
anat enriquint I pot explicar també, no sols els academicistes sinó també I molt 
bé, de la gerra fina ara. El Museu ha evolucionat. Els dits academicistes no és un 
moviment propi de Sabadell, es dóna a moites altres ciutats a partir dels estudis 
a LIotja I altres centres que s ’anaren obrint. Destacarla més alió que no trobem 
enlloc més i que és propi de Sabadell. Tot el que va representar els anys seixan- 
ta les accions del Grup Gallot o bé els setenta amb els Conceptuáis espanyols 
amb Taportació de la Fina Miralles. El que si cal destacar és que Sabadell ha
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estât de sempre una ciutat molt rica en 
autore que ens permeten resseguir 
reaiment l ’evoluciô, la historia de l ’art 
nacional sense moure’ns d ’aqui con
templant les obres dels nostres autore.
No necessitem citar autors de fora per 
seguirla historia de l ’art. Aixô mateixno 
ho tenen altres ciutats; cal estar-ne ben 
orgullosos. En resum: el recorregut per 
les sales del MAS ens ofereix el segui- 
ment de l ’evoluciô de l ’art dels darrers 
cent cinquanta anys.

Mentre el periodista es pré
para per passar en net el dià- 
leg mantingut amb l’Engràcia 
Torrella, troba en un diari d ’a- 
bast estatal una entrevista 
amb la directora del Museo 
Nacional Reina Sofia. Es
tracta d ’Ana Martinez Aguilar. En subratllo dues frases espe- 
cialment intel-ligents: “No me qusta ia cultura espectáculo y 
estoy en contra del museo como parque temático. Prefiero el 
museo como lugar de disfrute y conocimiento(...) Un museo 
como institución cultural de primer orden tiene un reto infinito 
V ambicioso’’.

Ben segur que són paraules que defineixen l’actitud col-lecti
va de Tactual generació de gestore culturáis de Catalunya i 
d’Espanya. És un llenguatge que Higa -o així he cree- amb bona 
part de la deontologia professional que uns dies abans em 
declinava la directora del MAS.

Recupero el fil de la conversa enilaunada.

M’agradaria que em donessis la teva opinió sobre la compra d’art 
com a inversió financera com a opció de futur. Es a dir: encara conti
nua aquella febre de finals dels setantes i principia dels vuitanta?.

Era impressionant la quantità! de gâteries d ’art obertes a Sabadeli 
Barcelona en tenia, també forces, ara ja no existants. Era una processò 
anar com espectador especialment interessa! a inaugurar exposicions...
Totes elles atrevidíssimes, d ’autors molt joves i provocadors. Va durar, 
efectivament, fins a finals dels vuitantes. Coincidí en el temps amb 
l’Espai 83. Va sorgiren dinamisme i una capacita! de creació, brutale. Tot 
plega!, però, esteva sobredimensionat... Maigret tot el que va passar fou 
bo disposar de tants espais. Es produi el catacrac I una majoria de sales varen tancar. El Museu d ’Art de Sabadell ha inten
tât no abandonar mai l ’ajut a la creació i la vinculaciô amb l ’art més contemporani. És evident que l’Espai 83 va desaparèi- 
xer, però corn a recanvi sorgi La Nau potenciada des de l ’Ajuntament, que Tha recolzat de manera important. Es fan tellers 
de mestratge; cessió d ’espais... Hem continuât aquesta tasca que li correspon fer a una entitat pública corn és ei MAS.

Quin és el preu de Tobra d’art?. Quin valor material d’inventari té el MAS?. El valor sempre és el que li dona el fet 
cultural i social. O almenys aquesta és la resposta que tots plegats assumim com a correcta. No obstant aixé, To
bra de Warhol Eour Marylins assolia aquest passât mes de juny un preu de subhasta de 619.678 euros. A la matei- 
xa sala londinenca Tescultura de Chillida Curen Altaren Etxea, de Tany 1986, era veñuda per 298.988 euros, men
tre que una setmana abans Lo profundo es el viento, del mateix Chillida s’adjudicava per 1,2 milions d’euros i un 
Francis Bacon fregava per ben poc els 5 milions d’euros.

Tornem a la veu del meu personatge que sorgeix de les profunditats del casset.
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L’Acadèmia de Belles Arts, que 
enguany compleix eis seus primers 
125 anys de vida activa, es podria 
considerar la mare i el pare del 
Museu de Belles Arts ?

Podria dir que si i no m’equivoco. La 
gent que hi havia en aquell moment a 
Sabadell interessada per ternes artis- 
tics era la mateixa gent que movia eIs 
pocs i migrate àmbits oulturals. El 
MAS era una secció del Museu de la 
Ciutat, i allí es va reoollir i va créi- 
xer...essent la mateixa gent que hi 
havia a l ’Acadèmia. Es oompletaven, 
eren indisooiables.

L’any 1977 l’Andreu Castells publi- 
cava un inventan de 1027 obres regis- 
trades, i en mancaven altres 818 per 
catalogar. Faltaven tres anys per l’o- 
bertura oficial del MAS. Una majoria 
de les obres eren donacions. Sabem 
que han continuât a través deis anys. 
Quina és la situado actual?

Ara el fons és intégrât per més de 
deu mil objectes. En els darrers anys 
la demostrada Professionalität del 
MAS i la feina continuada ha obtingut 
un reconeixement públic i notch a l ’en- 
titat que fa que a la gent II hagi vingut 
de gust col-laborar-hi mitjangant les 
donacions, malgrat que la Ilei de 
Mecenatge no ajuda gaire. En els 
darrers deu anys anem complétant el 
période de la guerra fins els nostres 
dies, amb aportacions molt intéres
sants que possibiliten el poder expli
car l ’evolució de hart també deis 
darrers seixanta anys, per bé que 
encara és aviat per obrir la col-lecció..

Entre els anys 1992-2002 han 
ingressat a la coMecció del MAS 
més de 2.000 objectes, dels 
quais uns 1.700 s’emmarquen en 
el période que va des de la post
guerra fins avui. Cal esmentar 
obres clau del Grup Gallot, joves 
artistes dels panorama actual 
sorgits de La Nau, el fons d’art i 
la documentació que la Fina 
Miralles ha guardat acurada- 
ment al llarg de la seva vida amb 
més de dos mil registres, Les 
coMeccions de fotografié de 
Rafel Molins i Francesa Esteve, 
entre d’altres.

Per cert, el MAS surt al mercat a comprar ?
SI, naturalment. Disposem d ’una patita partida en el pressupost. Però si hi ha l ’o- 

portunitat no la deixem perdre, i hi dediquem un major esforç. Corn a primicia vull 
informar de l ’adquisiciô de més de 200 peces d ’en Joan Vila Casas, el pintor de 
la planimetria, que els sabadellencs podran admirar durant la Festa Major d ’en- 
guany.

Quina política artística us heu proposât dur a terme?
Un dels objectius prioritaris en la política d ’adquisicions és augmentar i alhora 

aprofundir en el coneixement I l ’estudi de l ’obra i els autors sabadellencs poste
riors al período de la llarga postguerra, per aixi poder configurar al cent per cent, 
la segona part de l'exposicló permanent (1875-1936). No cal dir que volem Inten
sificar les activltats com a centre viu al servai de la ciutat I les saves entitats. 
També contlnuarem la tasca d ’exposiclons que siguin pioneros de hart actual.

Ningú no dubta que el contingut del MAS és valuós; el continent, aquest 
enorme casalot dels Turrull, més aviat és lleig...

En absoluti És una mostra de harquitectura de l ’època. És la clàssica Casa- 
Fàbrlca I cal valorar-la en si mateixa com un exemple hlstòric del Sabadell del segle 
dinou. Un continent -com dius- amb una fagana austera I uns Interiors ries que 
representen la mostra del carácter réservât dels burgesos de l ’època. Una altra 
cosa és que se’ns hagl quedat petit en el moment en que necessitem créixer.

En sortir m’adono que amb l’obertura de la Plaça Ricard Simó -ja fa 
d’això uns quants anys- la panoràmica del casalot ha guanyat un xic i 
que els sabadellencs poden “veure” e\ MAS amb uns altres ulls. La casa 
d’en Pere Turull ha guanyat en perspectiva, sens dubte. Com diuen pels 
madriles: “el género està dentro, por el calor”

□avant del MAS els conductors han d’aturar-se a les desdibuixades 
ratlles zebra per cedir els pas ais vianants; moment en que podrien 
aprofitar per guaitar el portal i anotar a l’agenda electrónica que convé 
visitar el Museu ben aviat; ja que en aquell interior hi ha deu mil objec
tes de propietat pública que parlen de la historia de l’art realitzades pels 
artistes que la ciutat va infantar... Talment corn ho hagués dit l’enyorat 
amie Simó Bach. _


